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Á Közlekedési Minisztérium 
vezetői Szegeden 

Tegnap, kedden Szegedre 
látogatlak a Közlekedési 
Minisztérium vezető munka-
társai. Urbán Lajos minisz-
ter kíséretében ott volt az 
államtitkár, a három minisz-
terhelyettes, akiket a Nagy-
állomáson. Csongrád megyei 
és szegcdi párt- és állami 
vezetők fogadták. élükön 
l'apdi József megyei tanács-
elnökkel. 

A látogatás a közlekedési 
tárcán belül érvényesülő 
ú j f a j t a munkamódszerek 
egyike. Győr után Szeged a., 
második város, ahol az agg-
lomeráció közlekedési hely-
zetet, a rövidebb és hosz-
•szabb távú programok ala-
kulását a helyszínen tekinti 
át a minisztérium kollégiu-
ma — alka lmat adva a 
helybeli vezetőknek a köz-
vetlen eszmecserére, az ak-
tuális feladatok együttes to-
vábbgondolására. 

Ennek megfelelően a mi-
nisztérium kollégiumának 
tagjai a megérkezés után né-
hány, közlekedési .szempont-
ból fontos létesítményt te-
kintettek meg, a megyei ta-
nácselnöknek, Bartha Lász-
lónak, a megyei pártbizott-
ság t i tkárának, Csonka Ist-
ván szegedi tanácselnök-he-
lyettesnek, s az ér intet t vál-
lalatok, intézmények veze-
tőinek társaságában. A me-
dencés kikötőnél, az SZKV 
régi es ú j remizeben tett lá-
togatás közben a r r a is a lka-
lom kínálkozott, hogy a 
harmadik korút további épí-
téséről, a majdani M5-ös 
autópálya tervezett beveze-
tő szakaszairól, a rókusi ál-
lomás előterének rendezésé-
ről tájékozódjanak a KM 
vezetői. A látottakra építve 
folytatódott a program a 
megyei tanácsházán, ahol a 
helybeliek csoportjához 
csatlakozott Szabó Sándor, 
a megyei és Szekely Sándor, 
a városi pártbizottság első 
t i tkára. Tekintettel arra, 
hogy a kollégium kihelye-
zett üléséről az ot t felvető-
dött témák szeles köre miat t 
szinte lehetetlen hagyomá-
nyos. az eseményeket, a hoz-
zászólásokat követő tudósi-
tásban beszámolni, olvasó-
ink engedelmével a végén 
kezdjük híradásunkat, és a 
közérdeklődésre számot tar-
tó témák közül válogatunk. 

Urbán Lajos a Szegeden 
szerzett benyomások összeg-
zésével kezdve mondandó-
ját, hangsúlyozta: a tömeg-
közlekedésben, a forgalom 
szervezettségében, az intéz-
mények, vallalatok működé-
sében számottevő a fejlődés, 
érzékelhetőek azok az erő-
feszítések, melyek a VII. öt-
éves terv visszafogott fej-
lesztési lehetőségeit hivatot-
tak ellensúlyozni. A tárcát 
logLalkoztató gondok kozul 
a miniszter az úthálózat 
fenntartásával , felúj í tásával 
kapcsolatos szigorúbb, kö-
vetkezetesebb gazdálkodást 
sorolta az élre. Hangsúlyoz-
ta: a fejlesztésre fordí tható 
tanácsi és állami pénzek 
felhasználásakor koordiná-
cióra. rangsorolásra van 
szükség, s számot kell vetni 
azzal, hogy az elkövetkezen-
dő evekben alacsonyabb mi-
nőségi normákkal is meg 
kell elégednünk. 

S o m o g y i K ó r o l y n ó f e l v é t e l e 

Urbán Lajost és kíséretét reggel a Nagyállomáson fogadták 
a Csongrád megyei cs szegcdi vezetők 

Ami a lendületet illeti, az 
elodázhatatlan fejlesztéseket 
akár szakaszosan is, nem 
egy lélegzetre, de meg kell 
kezdeni. így például meg 
kell szüntetni mielőbb a 
Marx téri buszpályaudvaron 
kialakult állapotokat, hiszen 
a város egyik legértékesebb 
területéről, s az ottani for-
galmi, környezetvédelmi ár-
talmakról van szó. A hely-
közi buszállomás kitelepítése 
a térről attól függ. mikép-
pen végződnek a tanács és 
a Volán tárgyalásai a Ro-
kusi-tó helyére szánt ú j pá-
lyaudvar költségmegosztá-
sáról. A miniszter indokolt-
nak tartaná a jelenlea 100 
millióra becsült beruházási 
összeg felülvizsgálatát, az 
építkezés szakaszossá tételét. 
Szó esett a miniszteri ér te-
kezleten a szegedi vasúti 
pályaudvarok távlati funk-
cióval tíisá nak előkészitéséről 
is, hiszen e kérdéskör vá-
ras rend ezés i, f orga 1< tmszer-
vezési hatásával már most 
számolni kell. A vasúti köz-
lekedés irányítóinak te t t 
másik javaslatát a minisz-
ter így fogalmazta meg: 
olyan megoldásokat kell ki-
dolgozni, amelyek hatását 
az utasok közvetlenül érzé-
kelik — ilyenek például a 
menetidő csökkentése, a 
vonatok indításának a mü-
szakkezdéshez, -befejezéshez 
igazítása, a kényelmes uta-
zás feltételeinek megterem-
tése. 

Ezzel összefügg, hogy a 
helyközi közüli és vasúti 
közlekedésben a párhuza-
mosságokat meg keLl szün-
tetni, a felszabaduló jármü-
veket a forgalmasabb nap-
szakokra, vagy területekre 
átirányítani. Mindehhez a 
két szervezet együttmuköde-
sére van szükség, mint 
ahogy a minisztérium az 
SZKV és a Volán kapcsola-
tában is ezt t a r t j a helyes-
nek, követendőnek. Azzal a 
javaslattal kiegészítve, hogy 
az azonos területen, de el-
térő piaci feltételek között 
működő két vállalat gazda-
sági szabályzóit a miniszté-
rium közreműködésével 
vizsgálják felül, 

Segítséget ígért a tárca 
vezetője Csongrád megye 
legkritikusabb útszakaszá-
nak, a Szegedet Vásárhely-
lyel összekötő 47-es út négy-
sávossá szélesítésének ügyé-
ben is. Szeged és az algyői 
hid között — az első „lép-
csőben". Az átépítést a Sze-
gedi Közúti Igazgatóság VII. 
ötéves tervi programjában 
kiemelt feladatként szere-
pelteti. a forgalmi túlterhe-
lésre és a baleseti statiszti-
kára is alapozva. 

Az utakra, hidakra fordít-
ható fenntartási összegek 
zsugorodásáról szólva a sze-
gedi ú j hid pályaszerkeze-
tét is szóba hozta a minisz-
ter, s a vita több résztvevő-
je. Ügy foglaltak állást, hogy 
megengedhetetlen a konst-
rukciós hibák tudomásul vé-
tele. az ismételt kiadások 
fedezése a felelős keresése 
nélkül. 

A minisztériumi és a me-
gyei, városi vezetők a me-
dencés kikötő továbbépíté-
sének, a csatlakozó utak és 
az iparvágány Iinanszímzá-
sának kérdésében is véle-
ményt cseréltek, s még szá-
mos. a tömegközlekedést, az 
áruszállítást, az infrastruk-
túrát ér intő kérdésben egyez-
tették álláspontjukat. A mi-
nisztériumi kollégium tag-
jai a kora délutáni órákban 
elutaztak Szegedről. 

P. K. 

Elutazott a mongol 
miniszterelnök-

helyettes 
Kedden elutazott hazánk-

ból Szonomin Luvszangombo 
miniszterelnök-helyettes. a 
magyar—mongol gazdasági 
és műszaki-tudományos 
együttműködési kormánykö-
zi bizottság mongol tagoza-
tának elnöke, aki novemoer 
13. és 17. között részt vett a 
bizottság Budapesten tartott 
XIX. ülésszakán. A vendéget 
a Ferihegyi repülőtéren Czi-
nege Lajos miniszterelnök-
helyettes, a bizottság magyar 
társelnöke búcsúztatta. 

(MTI) 

Ülést tart az MSZMP 
Központi Bizottsága 

A Magyar Szocialista Munkáspár t Központi Bizott-
ságának ülését november 19-re összehívták. 

A Politikai Bizottság javasolja a Központi Bizottság-
nak, hogy vitassa meg a gazdasági munka megjavításának 
feladatait, és az 19H7. évi népgazdasági terv és állami 
költségvetés irányelveiről szóló előterjesztést. (MTI) 

Kereskedelmi 
tárgyalások 

Juhár Zoltán belkereske-
delmi miniszter és Jaroslav 
Zelko, a Szlovák Szocialista 
K öztá rsaság k eresk ed e 1 m i 
minisztere kedden, Budapes-
ten megbeszélést folytatott. 
Tárgyaltak a magyar—cseh-
szlovák kereskedelmi együtt-
működés fejlesztésének lehe-
tőségeiről. 

Felzárkózás - buktatókkal 
Tagadhatatlan, hogy a 

gyenge termőhelyi adottságú 
térségekben is léteznek sta-
bil és é lenjáró gazdaságok, 
ahol sikerült kialakítani az 
adottságaiknak megfelelő 
termelési szerkezetet, s kö-
vetkezetes vezetés biztosítja 
a jó technológiai és munka-
fegyelmet. Vagyis igaz az a 
tétel, - hogy adott közösség-
nek a kor színvonalán vég-
zett munkája lehet csak a 
boldogulás alapja, enélkül a 
külső segítség milliói is el-
fecsérelődnek. 

Az Öpusztaszeri Árpád 
vezér Tsz-ben az idén vég-
zett pénzügyminisztériumi 
revízió során vált világossá, 
hogy a figyelmetlen bérszín-
vonal számítás hamis bizton-
ságérzetet adott csupán. Az 
Elektroplasl Gazdasági Tár-
saság taggazdasága éveken 
át biztos nyereséget köny-
velhetett el az ipari tevé-
kenységből, amely fedezetet 
nyújtott az alaptevékenység 
gyengébb eredményeinek a 
pótlására, és így szerény nye-
reséggel zárhatták az elmúlt 
éveket. Kiderült, hogy a bé-
rekben tovább nyújtózkod-
tak, mint ahogy azt a taka-
ró engedte volna. A bérsza-
bályozás nem ismer tréfát, a 
teljesítmény nélküli bérnö-
vekményt vaskos adóval 
sú j t ják . A be nem fizetett 
adó, és a büntetés egy teljes 
év nyereségével felérő ösz-
szeg. A kialakult, lehetetlen 
helyzetből a második félév-
től egy fokozatosan kiépülő 
új vezetés próbál kievickél-
ni. Akad bőven tennivaló-
juk. s erőfeszítéseikben igen-
csak visszahúzó erő a több 
éve tartó aszály miatti sze-
rény termelési eredmény, s 
a szárazság miatt a ta la j -
munkák is jóval tobb pénzt 
visznek el. A természet által 
feladott lecke mellett még 
ott a hitelből történő gazdál-
kodás csapdája. 

Farkas Szilveszter elnök és 
Talpai András főkönyvelő 
nem túl biztató helyzetképet 
tud festeni a mostani állapo-
tokról. A korábbi szanálási 
hitelek, egyéb hitelek és ka-
matai, az adóhiány miatt a 
pénzügyi leterheltség eléri a 
30 millió forintot, ö n m a g á -
ban ez a tény erre az ötévre 
kizárja a bővített ú j ra te rme-
lés, vagyis a fejlődés lehető-
ségét. A 3 ezer 800 hektáron 
gazdálkodó szövetkezet saját 
termelési értéke — a GT 
nélkül — 50 millió forint, 
ebből is látható a gazdálko-
dás megbomlott aránya. Az 
éves kamatteher csak önma-
gában 1,7 milliót tesz ki az 
idén. Az eszközellátottság 
rendkívül alacsony. Egy hek-
tár szántóra vetítve 17 ezer 
forint. Ezt is fejleszteni kel-
lene, de miből? 

A növénytermesztés a 
rossz év já ra t ellenére ön-
magában nyereséges, de nem 
bírja az állattenyésztés vesz-
tesegei. A tobb mint 1100 
hektár, zömében szilies ös-

Az evek óta tarló 
aszály tiibh gyenge 
anyagi helyzetű terme-
lőszövetkezet gazdál-
kodásában okozott sú-
lyos nehézségeket. A 
jobb időkben is csak 
pár milliós nyereséget 
produkáló közösségek 
tartalékai egyre inkább 
lemorzsolódtak. Ahol 
már korábban „bee-
sett a nagygerenda", 
ott a kilábalás alapfel-
tételét a rendezések so-
rán a szűkös központi 
keretek ellenére igye-
keztek megteremteni. 
Ahol az építményt csak 
többszöri aládóeolással 
ideig-óráig tudták meg-
erősítem, ott a hátrá-
nyok tovább halmozód-
nak. 

gyepet viszont luxus lenne, 
ha egyáltalán nem hasznosí-
tanák. Az egyik égető gond, 
hogy a tomegtakarmúnyt na-
gyon drágán tudják előállí-
tani, a 350-os tehénlétszám 
és -szaporulat viszont meg-
követeli az 5-0 ezer tonná-
nyi silót. 

Van még javítanivaló a 
tartási körülményekben, s a 
technológia pontosabb be-
tartása is létező tartalék. Az 
állománylelújitással járó se-
lejtezés negatív pénzügyi ha-
tása azonban rövid távon in-
kább terheket jelent. Vi-
szont más megoldás nincs. 
Az évi 2-3 ezer hízósertés ki-
bocsátására alkalmas telep is 
megérett a változtatásra. ' 

A hosszabb távú elképze-
lések a növénytermesztésben 
sem ismeretlenek, sőt, a me-
liorációs munkákat már ja-
vában végzik. Az idén, s jö-
vőre 21 milliós beruházást 
valósítanak itt meg a térsé-
gi meliorációs program kere-
tében, a kötött, a Tiszához 
közel eső területen. A ka-
matmentes, 1992-tpl vissza-
térítendő forráskiegészilő tá-
mogatás nélküj ez elképzel-
hetetlen lett volna. A jövő-

ben így biztonságosabban 
termelhetök majd az inten-
zivebb kultúrákat. A fűszer-
paprika termesztésben és 
egyéb területeken is együtt 
kívánnak működni a szom-
szédos, száritóval rendelke-
ző Pusztaszeri Hétvezér Tsz-
szel. Ez az út sem mentes 
azonban a bizonytalanságtól, 
a melioráció karbantar tó gc-
peire, az öntözés berendezé-
seire még nem tudják hon-
nan lesz fedezet. Egy jó cél 
talán még megér egy fejlesz-
tési támogatást. 

A tagság érdekeinek figye-
lembe vétele nélkül nehéz 
lenne a vezetők dolga, hisz 
a/, ittélök megélhetése függ 
a közős és háztáji egybe-
hangolt művelésétől. A szö-
vetkezet fokozni kívánja az 
integrációt, a kistermelés se-
gítése közös érdek, s ehhez 
a megfelelő föld mellett, 
szervezett gépi szolgáltatást 
és jó takarmány ellátást vár-
nak a tagok. A szövetkezet 
számára a gyenge termőhe-
lyi adottság miatti árkiegé-
szítés fokozottabb kiaknázá-
sa is létérdek. 

A dolgozó létszám évről 
évre 15 százalékkal csök-
kent, ennek jórészt az ala-
csony bérszínvonal az oka, 
mivel a keresetek nem ver-
senyképesek még ebben a 
környezetben sem. Látvá-
nyos javulásra nincs esély, 
hisz az idén elkerülhetetlen-
nek látszik a veszteség. Egy 
méltányos rendezésben bíz-
nak, hogy az elképzeléseik 
megvalósításához egyálta-
lán esélyük legyen. A mun-
kafegyelem és a technológia 
fegyelem erősödéséhez a 
szervezés mellett az anyagi 
érdekeltség rendszerének á t -
gondolása is követelmény. 
A lalpraúlláshoz továbbra is 
szükség van a GT fenntar-
tására, a következmények 
körültekintőbb naprakész fi-
gyelembevételével. A legne-
hezebb talán azt elérni, hogy 
a tagság is akar ja a válto-
zást. A tulajdonosi tudat 
vezesse a lépéseit! 

T. Sz. I. 
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Jövőre ilt, ahol most a Rába küszködik a rögökkel, fű-
szerpaprikát akarnak termelni 


